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Jegyzőkönyv 

 

Készült: Kesztölc község Önkormányzatának és  Szlovák Kisebbségi Önkormányzatának 
2009. november 16-án a Községi Klubban tartott  

Közmeghallgatásán. 

Jelen vannak:  

Gaál Lajos polgármester    Gaálné Kara Valéria Szlovák Kisebbségi 

        Önkormányzat elnöke  

Hertlik Mihály     Kochnyák Sándor 

Nagy Péter      Zaj Jánosné 

Tordáné Petrik Etelka          

Vöröskői István    

Lakosság részéről: 42 fő 

 

Gaál Lajos: Tisztelettel köszöntöm a község lakóit, a megjelent  képviselőket, Kiffer Andreát 

a Saubermacher Kft. képviseletében  Kesztölc Község Önkormányzata és Szlovák 

Önkormányzata 2009. évi közmeghallgatásán.  

A mai közmeghallgatás a testület ciklusában az utolsó, tehát elmúlt három évről próbálok 

röviden számot adni. Tájékoztatom a jelenlévőket, hogy az ülésről vagy tájékoztatóról felvétel 

készül, ami vágatlanul fog adásba kerülni szokásainkhoz híven a kábel tv hálózaton. Ezért 

megkérek mindenkit, figyeljen arra, ne hangozzék el olyan, ami személyiségi jogokat sérthet.  

2006 őszén az önkormányzat választott képviselőinek 80 %-a kicserélődött. Az új 

önkormányzat az előző önkormányzatnál bevált, eredményes tevékenység folytatását és 

feladatellátás hatékonyságának növelése érdekében új megoldásokat keresett. Az elmúlt 

időszak tapasztalatai alapján nyugodtan kijelenthetem, hogy jól döntött a testület. 

Néhány szóban az Önkormányzat kötelezően ellátandó feladatairól:                                                                                                                

A települési önkormányzat feladata a helyi közszolgáltatások körében különösen: a 

településfejlesztés, a településrendezés, az épített és természeti környezet védelme, a 

vízrendezés és a csapadékvíz elvezetés, a csatornázás, a köztemető fenntartása, a helyi 

közutak és közterületek fenntartása, helyi tömegközlekedés, a köztisztaság és 

településtisztaság biztosítása; gondoskodás a helyi  tűzvédelemről, közbiztonság helyi 

feladatairól; közreműködés a helyi energiaszolgáltatásban, a foglalkoztatás megoldásában; az 

óvodáról, az alapfokú nevelésről, oktatásról, az egészségügyi, a szociális ellátásról, valamint a 

gyermek és ifjúsági feladatokról való gondoskodás; a közösségi térbiztosítása; 

közművelődési, tudományos, művészeti tevékenység, sport támogatása; a nemzeti és etnikai 

kisebbségek jogai érvényesítésének a biztosítása; az egészséges életmód közösségi 

feltételeinek elősegítése 

Problémák, amelyek megoldására közösen, a lakosság tevékeny közreműködésével kell 

megoldást keresni: 

 Kommunális hulladék, építési törmelék lerakása a szelektív gyűjtőszigeteken és a község 

külterületi útjai mellett továbbra is komoly gondot jelent. A Környezetvédelmi és Vízügyi 

Minisztérium 1,5 MFt-tal pályázati úton támogatta a Kesztölci patak medrének 

kitakarítását. A „Kiserdőben” széleskörű összefogás  eredményeképpen - Richter Gedeon 

dorogi természetjárói, Pagony vadásztársaság, TEJÚT Kft, DM-MD Kft, Saubermacher 

Esztergomi kirendeltsége,  kesztölci lakosok és az önkormányzat - 75 m³ illegális 

hulladékot gyűjtöttünk össze és szállíttattunk el. Sajnos az esztergom-kertvárosi 

hulladéklerakó bezárásával megszűnt az építési törmelék lerakásának lehetősége. Ennek 

következményeként ugrásszerűen emelkedtek a konténer árak. Sokan inkább az illegális 

lerakást választják. Sajnos a község  és Klastrompuszta ingatlantulajdonosai  közül nem 

mindenki kötött szemétszállítási szerződést.  Valószínű ennek köszönhető, hogy a 
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szelektív hulladékgyűjtő szigetekre is raknak ki kommunális hulladékot. Fontos és közös 

feladatunk lesz a bel-és külterület tisztaságának megőrzése. 

 A község területén gazdátlanul esetleg gazdával kóborló ebek számának visszaszorítása 

esetleg megszüntetése szintén közös feladatunk. 2008-ban az ebek befogására 

önkormányzatunk több mint 600 ezer Ft-ot fizetett ki a gyepmesteri szolgálatnak.( Ebből 

az összegből nagy mennyiségű kátyú megszüntetésére lett volna lehetőség.) A kóbor ebek 

veszélyeztetik a közlekedésben résztvevők testi épségét, előfordult, hogy kóbor kutya 

miatt komoly kár keletkezett egy gépkocsiban. Ürülékükkel szennyezik a közterületet, 

széthordják a közterületi hulladékgyűjtőkben elhelyezett szemetet, veszélyeztetik az 

iskolába járó gyermekeket és a munkába járó felnőtteket. Fontos feladatunk, hogy a köz 

érdekében a ház körüli állataink tényleg a ház körül éljenek. 

 Nagyon fontosnak tartom a község külső megjelenését, az egyes porták előtti járdák, árkok, 

árok partok, közterületek rendbe tartását. Sajnos önkormányzatunknak sem személyi sem 

anyagi lehetősége nincs, hogy  az ingatlanok előtti területet takarítsa, gondozza. 

Egyébként is - mint ahogy a többségnél látható is - a falvakban az a szokás, hogy az 

ingatlan előtti területet a tulajdonos tartja rendbe. Itt szeretnék köszönetet mondani 

azoknak a lakóknak, civil szervezeteknek - a lokálpatrióta többségnek - akik gondot 

fordítanak az ingatlanuk környékére.  Természetesen az ingatlanok előtti téli gondozást is 

értem ezalatt. 

Eredményeink:    

 Önkormányzatunk egyik fontos feladata az önkormányzati vagyonnal való gazdálkodás és a 

lakosság korrekt tájékoztatása.  Költségvetésünkről a lakosság folyamatos tájékoztatást 

kap a  harmadik éve megjelenő Kesztölci Hírnök c. helyi lapban,  az interneten és a helyi 

kábel tv hálózaton közvetített testületi üléseken elhangzott anyagokból.   Köszönet érte az 

MH Stúdió két alapító tagjának, akik ma már informatikai mérnökként segítik  

munkánkat. Ingatlan-gazdálkodásunk terén jelentős változást hozott az önkormányzati 

tulajdon megjelenítése digitális térképen. Ennek köszönhetően már nem csak a földkönyvi 

táblák helyrajzi számait látjuk, hanem a számok mögötti területek elhelyezkedését is. Így 

már ténylegesen lehet gazdálkodni az önkormányzat vagyonával, s lehet hosszú távú  

koncepciót kialakítani. Ezt a célt szolgálja többek között az befejezés előtt álló, új, 

digitális alapú rendezési tervünk is.  

 Temetőnk fenntartására és üzemeltetésére az egyházzal kötött szerződés kötelez bennünket. 

2007-től önkormányzatunk főállású temetőgondnokot alkalmaz, s jelenlegi állapot azt 

mutatja, hogy ez jó döntésnek bizonyult. Sírkertünk rendezett, a parcellák kialakítása és 

nyilvántartása megfelel az előírásoknak. Itt szeretném kérni a lakosságot, hogy tartsák be 

az egyes parcellák méreteire vonatkozó előírásokat, és NE SÓZZÁK A SÍRHELYEK 

KÖRNYÉKÉT,  mert a sós víz környezetszennyező és tönkre teszi a szomszédos sírok 

kereteit., sírköveit. Ravatalozónk belsőleg megújult, köszönet érte a Rózsafüzér 

Társulatnak, akik közel félmillió Ft-ot költöttek a függönyök, drapériák felújítására. 

 Folyamatosan végezzük belterületi útjaink felújítását. Sajnos nem olyan ütemben, ahogy az 

utak állapota és a lakosság igénye megkövetelné.2008-ban a Kosári utca burkolatát 

újítottuk fel, 2009. júniusában pályázatot nyújtottunk be a Klastrom utca burkolatának 

felújítására (~22,5 MFt). A TEUT keretében ~11,5 MFt - ot (50%)  nyertünk a burkolat 

cseréjére. A támogatási szerződést várhatóan december 13-ig megkötjük a kincstárral, és 

tavasszal tudjuk kezdeni a felújítást. A napokban fejeződött be a Major u végének és a 

Klastrompusztai feljáró burkolatának javítása. Ez a két javítás 1,8 MFt-ba került. Anyagi 

lehetőségünkhöz mérten   igyekszünk folyamatosan kátyúzni útjainkat. 

 Az „Út a munkához” kormányprogram keretében alkalmazott közmunkásainkkal 

folyamatosan takarítjuk, gondozzuk közterületeinket. 
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 A helyi tűzvédelmet ellátó  tűzoltóink munkájának támogatására  önkormányzati és 

pályázati támogatásból újítják fel lelkes tűzoltóink a tűzoltó szertár épületét. Ezúton is 

köszönöm önkéntes tűzoltóink lelkiismeretes, szakmai munkáját, amit az esztergomi 

hivatásos állomány is nagyra értékel. 

 Több pályázatot beadtunk óvodánk felújítására és a játszótér teljes cseréjére. Sajnos az 

átfogó pályázatokkal nem tudtunk támogatást elérni. A kislépések taktikáját alkalmazva 

pályáztunk az óvodai külső nyílászárók cseréjére  - sikerrel. Mintegy 3,5 MFt támogatást 

nyertünk az ajtók, ablakok  cseréjére. Ezt fejelte meg Kara Antal redőnyös vállalkozó, aki 

a csoportszobák aklaira redőnyt adományozott és szerelt fel, minden ellenszolgáltatás 

nélkül.  Köszönet érte. Az óvoda pedagógusainak javaslatát figyelembe véve saját erőből 

újítottuk fel az óvoda játszóterét, az uniós előírások alkalmazásával. Az óvoda udvarának 

és épületének nyári rendbetételéhez jelentős társadalmi munkával járultak hozzá az óvoda 

dolgozói. Az önkormányzat nevében köszönöm munkájukat. 

 A Kincses József Általános Iskola tetőszerkezetének javítására, nyílászáróinak cseréjére és 

hőszigetelésre pályáztunk, sajnos nem nyertünk. Nyertünk viszont egy 18 

munkaállomásos  informatikai szaktantermi felszerelést számítógépekkel, szerverrel, 

szoftverekkel mintegy 6,5 MFt értékben 2008. augusztusában. Sajnos a mai napig nem 

kaptuk meg a megnyert felszerelést. Az iskola pedagógusai  folyamatosan törekednek 

arra, hogy a kesztölci diákok  számára alapos tudást nyújtó, gyermekbarát intézményt 

hozzanak létre, ahova a szülők szívesen hozzák gyermekeiket és a tanulók jól érzik 

magukat az intézményben. Az intézmény vezetőjének és dolgozóinak e törekvését  

önkormányzatunk örömmel konstatálja, lehetőségeihez mérten támogatja.  

 A lakosság egészségének megőrzése és a megelőzés érdekében évente szervezünk községi 

egészségnapot, ahol a szűrések költségeit az önkormányzat fedezi.  2009-től beléptünk a 

gondoskodó önkormányzatok körében, ugyanis ez évtől hozzájárulunk  a községben élő 

14 éves lányok HPV  elleni védőoltás költségeihez.  

 Kistérségi társulás keretében oldjuk meg a községi szociális ellátást és az idősekről való 

gondoskodást. Plusz normatíva igénylésével tudjuk tartani a korábban megszokott ellátás 

színvonalát. Az épület átalakítása jelentősen hozzájárult a lakók komfortérzetének 

növeléséhez. 

 Közösségi tér, művelődés, művészeti tevékenységnek helyet adó Művelődési Ház 

felújítására pályáztunk. A kétfordulós pályázat első fordulóján sikeresen túljutottunk. 

Második fordulóra beadtuk pályázatunkat a Művelődési Ház teljes felújítására 200.000 

euróra pályázunk. A ház ad otthont a többszörösen elismert Pávakörnek, a felnőtt és 

gyermek színjátszóknak, az asszonytornának, a csuhéfonóknak, kézimunkázóknak, a 

községi könyvtárnak, a gyermek tánccsoportnak, az MH Stúdiónak, a felnőtt és tini 

filmklubnak, a felnőtt és gyermek rajzszakkörnek...stb. Köszönet a lelkes aktivistáknak és 

a Művelődési Ház dolgozóinak. 

 Hagyományainknak megfelelően költségvetési támogatást adunk a Kesztölci Sport 

Egyesületnek. Az öltöző előtti területet pályához csatoltuk, s utolsó önkormányzati 

tulajdonként a Sportöltözőt 2009-ben rákötöttük a kommunális csatornahálózatra. 

Labdarúgóink ezt  jó teljesítménnyel nyugtázták, hisz a tabella élén végeztek.  

Most átadom a szót a Szlovák Kisebbségi Önkormányzat elnökének.  

Gaálné Kara Valéria: Dobry večer vam prajem, srdečne vas vytam v mene Slovenskej 

Menšinovej Samospravy. 

Jó estét kívánok, szeretettel köszöntöm önöket a Szlovák Önkormányzat képviselőtestülete 

nevében. Nagyon-nagyon rövid leszek. Kötelező feladatunk nekünk is évente egy alkalommal 

közmeghallgatás.  

 1995-ben Kesztölcön azért jött létre szlovák kisebbségi önkormányzat, hogy az addig is jól 

működő nemzetiségi csoportoknak még több lehetőségük legyen a Nektv. adta lehetőségekkel 
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élve a szlovák nyelv, a kultúra, a hagyományok őrzésére, ápolására.  Feladata, hogy szervezze 

és irányítsa a nemzetiségi programokat, kapcsolatot tartson fenn a magyarországi 

szlováksággal, az országos  önkormányzattal, bővítse szlovákiai kapcsolatait.  

Az 1995-ben megalakult szlovák önkormányzatnak két tagja már 14 éve képviselő, az elnöki 

teendőket pedig 11éve ugyanaz a személy látja el, aki jelenleg a megyei szlovák 

önkormányzat tagja is. Egyik képviselőnk jelenleg az Országos Szlovák Önkormányzat 

elnöke, a többi képviselő pedig az 1980-as évek óta vesz részt a község hagyományőrző 

tevékenységében.  

 Munkánkat a Nemzeti és etnikai kisebbségekről szóló törvény előírásainak megfelelően a 

polgármesteri hivatal segíti. A működéshez helyiséget, telefonvonalat biztosít; a postai, 

kézbesítési, sokszorosítási feladatok ellátását és az ezzel járó költségeket viseli.   

Településünkön bejegyzett szlovák kisebbségi civil szervezet nincs. 

A kisebbségi óvodai nevelés, iskolai oktatás 

Községünk óvodája kisebbségi nevelést folytató kétnyelvű óvoda, amely mindkét nyelv 

fejlesztését szolgálja. Az óvodapedagógusok mindannyian rendelkeznek szlovák 

végzettséggel. Az óvodai élet tevékenységi formáiban mindkét nyelv használata érvényesül. 

A két nyelv használatának arányát a nevelési programban az óvodai élet kezdetén a 

gyermekcsoport nyelvismerete határozza meg. 

Iskolánkban a nyelvoktató kisebbségi oktatás a hagyományos nyelvoktató kisebbségi oktatás 

formájában valósul meg, amelyben a tanítás nyelve a magyar nyelv, a kisebbségi nyelv és 

irodalom tantárgyat tanítási óra keretében az első évfolyamtól oktatjuk. Három nevelő szlovák 

spc. kollégiumi végzettséggel egy nevelő pedig spec. kollégiumi és tanári végzettséggel is 

rendelkezik. 

Az óvodai nyelvfejlesztés kiválóan működik, az iskolai nyelvtanítás sajnos sok problémával 

jár. Idén a nem szakrendszerű oktatással kívántuk orvosolni a bajokat. Az ötödik osztályban 

úgy tűnik működik ez a forma, de a hatodik osztályban ez a probléma összetettebb, mint 

gondoltuk.  

A kisebbségi önkormányzatra vonatkozó fontosabb szabályok 

A Nektv. biztosítja, hogy a kisebbségi önkormányzat  részt vehet mások – jellemzően a 

települési önkormányzat -  kisebbségi lakosságot érintő döntéseinek a meghozatalában. E 

részvételi jogosítványok a három formája: az egyetértési, a véleményezési és a megkeresési, 

kezdeményezési jog. 

A Ktv. – a Nektv-vel összhangban – a kisebbségi oktatásban résztvevő közoktatási 

intézményeket érintő legfontosabb kérdésekben való döntést a kisebbségi önkormányzat 

egyetértéséhez köti, vagyis ezen intézmények létesítéséhez, megszűnéséhez, fenntartói 

jogának átadásához, költségvetésének elfogadásához és módosításához, felvételi körzetének 

meghatározásához, tevékenységi körének módosításához, nevének megállapításához, 

szervezeti és működési szabályzatának jóváhagyásához, a nevelési, illetve pedagógiai 

program jóváhagyásához, végrehajtásának  értékeléséhez,  illetve az intézményben folyó 

szakmai munka értékeléséhez ki kell kérni a kisebbségi önkormányzat egyetértését.  

A kisebbségi intézmények vezetőinek kinevezésére, felmentésére, vezetői megbízásának 

visszavonására, illetve a kisebbséghez tartozó képzésre is kiterjedő helyi önkormányzati 

döntés meghozatalára is csak a szlovák kisebbségi önkormányzat egyetértésével kerülhet sor. 

Önkormányzatunk gazdálkodása.      

 Önkormányzatunk az évi 571 000 Ft központi működési támogatásból, a feladatalapú 

támogatásra, az MNEKK-hez, az Országos Önkormányzathoz, a megyei szlovák 

önkormányzathoz, a Magyarországi Szlovákok Szövetsége Közhasznú Alapítványhoz, 

valamint a megye kulturális bizottságaihoz benyújtott pályázatokon elnyert összegekből 

gazdálkodik. Gyakori az is, hogy nem maga az önkormányzat a pályázó, hanem valamelyik 

intézmény, de a befolyó összeg  a településen élő szlovák kisebbség javára fordítódik. 
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Programjainkat, rendezvényeinket többnyire a települési önkormányzattal, az intézményekkel, 

az egyesületekkel közösen szervezzük.  

Részt vettünk a Komárom-Esztergom Megyei Szlovák Önkormányzat által fiatalok körében 

szervezett kérdőíves közvélemény kutatásban. Érdekes eredmények születtek Akiknél, tehát 

minden területre, itt a szórakozástól kezdődően a vallási kultúrán keresztül a 

hagyományápoláson keresztül mindenre kiterjed, sőt még arra is, hogy a 14 éves fiatalokat 

szólaltattuk meg egészen 26 éves korig, hogy hogyan képzelik el jövőjüket a településen, 

egyáltalán szeretnének-e itt élni, milyen a közbiztonság. Tehát nem csak a szlovákságot érintő 

kérdéseket tettük fel. Nagyon érdekes volt, és amit mindenképpen pozitívnak értékelünk, 

hogy sokan szeretnének itt maradni. Úgyhogy azért egy bíztató jel, talán akkor a falu 

lakossága növekedni fog. Köszönöm mindazoknak a civilszervezeteknek, egyéneknek a 

támogatását, akik a Szlovák Önkormányzatot, a rendezvényeinket önzetlenül kétkezi 

munkájukkal segítik, támogatják, és szeretném, ha ez a jövőben is így lenne. Köszönöm 

szépen, hogy meghallgattak. 

Gaál Lajos:  

Köszönöm szépen! Ehhez csak annyit szeretnék hozzáfűzni, hogy sok esetben felmerült a 

polgármesterek között, hogy na, mi újság van veletek, hogy tudsz kijönni a kisebbségi 

önkormányzattal, a szlovák önkormányzattal, meg a rendezvények hogy vannak? Néha 

értetlenül állok, ez a mi falunk, ezek a mi rendezvényeink. Mi nem csinálunk olyat, mint, amit 

a nagypolitika. Tehát ezt, hogy ez ilyen, ez olyan, ez a mienk. Tehát mienk Kesztölc, mienk a 

mi falunk, a mi programjaink, aztán a két önkormányzat megosztja egymás között a munkát 

is, a költségeket is, de egyik sem sajátítja ki a rendezvényt, ez a falué. És annak örülök 

nagyon, hogy a képviselő testületben is a hangulat uralkodik, a másik önkormányzatnál, tehát 

a Szlovák Önkormányzatnál is, meg a faluban az emberek között is. Annak idején, mikor itt 

volt a szlovák nagykövet a faluban, beszélgettünk, és kérdezte, hogy mi a helyzet. Hát 

mondtam, figyelj ide, tanuljatok tőlünk! Tanuljátok meg, hogyan lehet együtt élni békésen, 

mert nem az a lényeg, hogy milyen származású az ember, hanem hogy hol lakik, és hogy mit 

szeretne tenni. És ha itt mindenki Kesztölcért szeretne tenni, akkor akármelyik testületet 

nézzük, teljesen függetlenül attól, hogy milyen anyanyelvű, honnan jött, ide jött, itt lakik, ami 

falunk lakója, ezt a települést viszi tovább, ennek az érdekében tevékenykedik. Köszönöm 

szépen a tájékoztatót, és akkor átadnám újra a szót a tisztelt hallgatóknak, választóknak. Amíg 

gondolkodtok, addig elmondanám, ami kimaradt. Több civilszervezet és magánszemély 

támogat bennünket, és a legutóbbi ilyen magánkezdeményezésre, ha odanéznek oldalra 

láthattok egy büféberendezést, mondjam így? Mert az lesz belőle. Ez egy magánfelajánlásból 

szakemberek támogatásával, társadalmi munkában készül, és amikor ez majd elkészül, akkor 

nevesítjük is a szervezőt is. Annyit elárulok még, hogy a faluban elindult egy új 

kezdeményezés a férfiak között, - fiúk!- azt mondta ez a szervező úriember, hogy Lajos 

alakítsunk már egy férfiak klubját! De válogassuk meg, hogy kit veszünk be! Nagyon jó 

ötletnek tartom, úgyhogy ha ezt fogják látni a képújságban, hogy mi ilyet szervezünk.  Ez 

nem azt jelenti, hogy borbarátokat keresünk, meg ivócimborákat, de azt sem, hogy nem lehet 

meginni egy pohárral, valakinek az új borát megkóstolni. Elsősorban a falu férfilakosságának 

az összefogására, a szabadidő hasznos eltöltésére szolgálna, és amiből kiindult ez, az otthoni 

barkácsolásból maradt anyagot nem kidobni kell, hanem átadni a másiknak. Tehát ebből 

indult ki, amikor ez a szakember idejött hozzám, hogy te, nekem van otthon ilyenem, csere-

bere, beszélgetünk, férfiak jól elleszünk. A nők úgyis annyi helyen találkoznak, legyen 

nekünk is egy klubunk. Tehát aztán így nőtte ki magát ilyen szépen, hogy jelen pillanatban ott 

tartunk, és köszönöm, és amikor ez nyilvánosságra kerül, akkor el is fogom még mondani.  

Miután elhangzott a két beszámoló várjuk a kérdéseket a megjelentek részéről. 

Kara Béla:  Kaptam egy olyan levelet a köztisztaságot ellátó cégtől, amiben a 120 l-es 

konténert kérik, hogy cseréljem le 60 l-re. Az a kérdésem, hogy milyen egységek vannak, 
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amikre le lehet ezt szűkíteni. Én úgy gondolom, hogy én a körülbelül a háromszorosát 

fizetem, mert nekem 20 l sincs, és úgy gondolom, hogy nagyon sok olyan ember van, aki 

egyedül van, és nagyon kevés hulladékot tesz ki.  

Kifferné Héder Andrea:  Tisztelettel Köszöntöm önöket, és örülök, hogy részt vehetek ezen 

a fórumon, pont amiatt, hogy így megoszthatjuk egymással kölcsönösen a problémákat, és 

önök meg közvetlenül választ tudnak kapni a felmerült kérdéseikre.  

Az elmúlt időszakban nem csak Kesztölc települést kerestük meg ezzel a levéllel, és azt is el 

kell, hogy mondjam, hogy nem, csak itt nem aratott osztatlan sikert ennek a levélnek a 

megjelenése. Amikor bevezetésre került az egyéni díjfizetés, akkor ezt annak szellemében 

tettük, hogy elfogadtuk azokat az edényeket, ami meglévő edény volt a lakosság tulajdonában. 

Úgy éreztük akkor, ez még egy olyan jelentős plusz teher lenne a lakosok számára, amit akkor 

abban a helyzetben nem akartunk semmiképpen rákényszeríteni. Amikor bevezettük ezt a 

rendszert, akkor ezt úgy vezettük be, hogy mindaddig fogadjuk el azt, hogy 60 l-re szerződnek 

azon ingatlantulajdonosok, akiknek 120 l-es edényük van, és félig rakják a kukát, amíg ebben 

a lakosok partnerek lesznek. Úgy tűnik, hogy most jött el az a pont, amikor sajnos ez a 

rendszer tovább már nem tarható fent. A lakosok többet raknak ki, és azt a mi embereink 

elhozzák, akkor azt hiszem, hogy kettőn áll a vásár, és mi is épp olyan felelősek vagyunk 

benne, mint a lakosok. Megnéztük azt, - és főleg most itt a díjkalkuláció idejében, - amikor az 

elszállított hulladék mennyiséget vizsgáljuk meg, én magam is megdöbbenve tapasztaltam 

azt, hogy nem hogy csökkent volna az elszállított hulladékmennyiség, az elmúlt évhez képest 

még növekedést is mutat. Ez végképp nem mutatott összhangot azzal, hogy a lakosoknak az 

igen nagy része módosította szerződését. Ezért kényszerültünk arra, hogy ezt a levelet 

kiküldjük a lakosoknak, és ezért nem tudtuk megvárni azt, hogy ez a levél mondjuk, 

januárban egy évkezdéssel menjen ki, mert ez azonnali intézkedést kellett kezdeményezni. A 

másik nagyon nagy problémánk, ami ezzel részben összefügg, hogy szintén ebben az évben 

iszonyatos mértékben megemelkedett a kintlévőség. Tehát azok a díjhátralékok, amiket a 

lakosok felhalmoztak. Most, ha konkrét számokat nem is említenék, de azt elmondhatom, 

hogy az a hátralék mennyiség, ami ennek az évnek az elejéig felhalmozódott, kezdve a 

gyűjtés kezdeti időszakától, az szeptember végére körülbelül megduplázódott. Tehát ez 

egyszerűen azt mondom, hogy a működésünket teszi kérdésessé. Emiatt valószínű, hogy 

ebben az évben meg fog változni a matrica kiküldésének a rendje. Korábbi években az első 

negyed éves számlával, tehát márciusi időszakban kapták meg a lakosok a szolgáltatást jelző 

matricát. Ezen túl, az eddigi gyakorlattól el fogunk térni, és most a decemberi számlával 

fogják ezt megkapni. Megkerestük valamennyi önkormányzatot, hogy a kábel tv-be vagy 

újságba kértük, hogy tegyék közre azt a pár soros hirdetést, ami felhívja a lakosok figyelmét 

arra, hogy a matricához való hozzájutás érdekében ezeket a bizonyos adósságokat 

szíveskedjenek rendezni. Úgyhogy meg is ragadnám az alkalmat, hogy erre megkérjem 

önöket, hogy akinek esetleg hátraléka van, vagy elfelejtett befizetni a számláját, akkor ezt 

most még meg tudja tenni. Januártól ugye azok az edények kerülnek elszállításra, min már a 

2010-es matrica felragasztásra került. A hulladékszállítás területén egyébként is nagyon nagy 

változások voltak az elmúlt időszakban, - ezt részben Polgármester úr is említette –az 

esztergomi hulladék lerakó bezárásával. Ennek a lerakónak a bezárás nem csak Esztergomot 

érintette. Tíz évvel ezelőtt az ország területén még 2700 lerakó volt, ami, - ha azt nézzük, 

hogy Magyarországon összesen van 3200 település, - akkor ez azt jelenti, hogy majdnem 

minden faluszélen volt egy ilyen-olyan hulladéklerakó. Annak idején azt irányozták elő, hogy 

azokat a lerakókat, amelyek nem megfelelő szigeteléssel rendelkeznek, még 2008-ra be kell 

zárni. Most ez a 2008-as időpont tolódott ki ez év júliusára, ez volt a végső határidő, amikorra 

be kellett zárni, a nem jelenlegi európai normának megfelelő lerakókat. Tehát ebbe tartozott 

bele az esztergomi lerakón kívül még valami 3 vagy 400 db lerakó, amelyet egyidőben érintett 

ugyan ez a probléma. Tehát ezzel együtt ez azt is eredményezte, hogy nagyon sok olyan 
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szolgáltató, aki a környékbe horda a hulladékát, vagy ilyen lerakót használt, annak ezek után 

távolabbi lerakóba kell szállítani a hulladékát. Ez egyrészt szerencsétlen azoknak a 

szolgáltatóknak illetve lakosoknak, akik ilyen lerakóra szállítatták a hulladékukat, mert ezt 

gondolom önök is a tv-ből, rádióból hallották, már évközben áremelést indukált ez a folyamat. 

Nálunk ilyenre nem kellett kényszerülni, marad ugyan az a díj januárig, mint ami eddig volt, 

mivelhogy saját tulajdonban van az a hulladéklerakó, amit Bicskén használunk. Ugyanakkor 

problémát jelentett a lerakói oldalról is, mert iszonyatos mértékben megnövekedett a 

beszállított hulladékmennyiség, azok a szolgáltatók által, akik ezek után már a saját lerakóra 

nem tudták szállítani a hulladékukat. Viszont mint minden lerakó, vagy minden gödör, 

egyszer feltelik, hogyha ezt töltik, és a meglévő hulladéklerakók elkezdték félteni azt a 

kapacitást, amivel eddig rendelkeztek, és amivel eddig számoltak, hogy még x ideig elég lesz. 

És ez sajnos oda vezetett, hogy elkezdtek szelektálni, hogy bizonyos hulladékokra azt 

mondták, - és mondjuk ide tartozik az építési törmelék is – hogy köszönjük szépen, de 

egyáltalán nem, kérjük, nincs az a pénz, amiért befogadjuk, mivelhogy a törmelék az nem egy 

tömöríthető hulladékmennyiség. Ha a törmelék helyére kommunális hulladékot rakunk a 

lerakóba, amit az úgynevezett kompaktorral,-  ami egy jó nehéz traktor szerű gép – 

megtapossuk, akkor az eredeti térfogatának a harmadára képes még ott betömörödni. 

Úgyhogy egyrészt korlátozták a beszállított vagy beszállítható hulladékok fajtáját, másrészt 

pedig amit hát, - vagy publikus, vagy nem, - de azt hiszem, hogy minden lerakónál ezek a 

szempontok miatt bekövetkezett, ez pedig egy jelentősebb áremelés. Nyílván minden lerakó 

fent szeretne maradni, nem szeretne a megnövekedett hulladékmennyiségek után, ami először 

úgy jól hangzik, hogy úgy tűnik, hogy jó bevétel, de lehet, hogy mondjuk fél év alatt megtelik 

a lerakó, és akkor az összes dolgozó, vagy aki ezzel foglalkozott, hát mehet haza, mert nem 

lesz hova lerakni a hulladékot. Tehát nagyon nagy probléma az, hogy jelen pillanatban az 

országban 75 lerakó maradt, holott annak idején tíz évvel ezelőtt úgy gondolták, hogy 100 

lerakóra lenne ahhoz szükség, hogy az országnak a lerakási igényét fedezni tudja. Hát sajnos 

ezek az új lerakók nem készültek el, az engedélyeztetések borzasztó nehézkesek, általában 

civilszervezetek, zöld szervezetek mindenhol vannak, akik valóban hasznos tevékenységet 

végeznek el, de időnként azt mondom, hogy egy kicsit talán túl nagy akadályokat görgetnek 

ilyen folyamatok elé. Nyilván senki nem örül annak, hogy ha szomszédságába települ a 

hulladéklerakó, és ez természetes tiltakozást von maga után, de valahova mégiscsak el kell 

helyezni a hulladékokat. Másik probléma, hogy a jogszabályi háttér is úgy változott meg, 

hogy jelentősen leszabályozta azt a területi lehetőséget, ahol hulladéklerakót egyáltalán ki 

lehet építeni. És valahol az esztergomi hulladék lerakónak is ez a korlát szabott határt, 

ugyanis míg korábban, a korábbi jogszabályok 500m-es védőtávolságot írtak elő a lakott 

területtől, ezt megnövelték 1000 m-re. Mai azt jelenti, hogy tán Kesztölc sincs 1000 m-re a 

kertvárosi lerakótól, nemhogy a kertvárosi Sátorkői utca.  Tehát így ennek folytán végképp 

nem lehetséges itt az esztergomi lerakónak a tovább működtetése, és nagyon sok más lerakót 

is ugyan ebből a szempontból érint. Hogy a konkrét kérdésére is hogy válaszoljak, hogy ön 

úgy érzi, hogy nem kap semmit a szolgáltatásból, ezért a pénzért, erre azt tudom mondani, 

hogy – és a jogszabályok is így fogalmaznak, hogy az a semmi jelenti azt, hogy mi minden 

áldott héten a jogszabálynál fogva kötelesek vagyunk az ön házához elmenni, megnézni és 

meggyőződni arról, hogy ön kirakta-e a hulladékát. Ha kirakta, akkor elszállítjuk. Ha nem 

rakta ki, nekünk akkor is oda kell menni, és az odamenetel az költséget jelent. Tehát ahogy az 

elején is elmondtam, nem az határozza meg a díjat, hogy ön a 60l-es kukájába 20l szemetet 

rak, hanem az, hogy nekünk minden áldott héten oda kell menni érte, erre fenn kell tartani egy 

gépállományt, egy személyzeti állományt, egy eszköz állományt, ezt üzemeltetni kell, a 

lerakót ugyan úgy üzemeltetni kell, és nyitva kell tartani, és sajnos ez a költség. Nem az a 20l-

nyi szemét, ami az ön kukájában benne van. Hogyha az össze költségeket nézzük, erre is 

végeztünk az elmúlt időszakban elég sok vizsgálatot, akkor azt látjuk, hogy az összes 
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költségből a mennyiség az körülbelül egy olyan 20%-ot ad ki. Ezt pedig azért vizsgáltuk, mert 

a legtöbb szolgáltató, nem most, hanem, már évekkel ezelőtt arra a rendszerre tért át pont 

ennek okán, hogy a 120l-es kuka árának nem fele a 60l-es edénynek a díja, hanem pont ezt a 

különbséget keresték meg, hogy mennyi az, amit a hulladékmennyiségből adódó különbség, 

ami nálunk olyan 20%-ra jött ki. Ismerek olyan szolgáltatót, ahol mindössze 15%, tehát 

nagyságrendileg ez 20% körül mozog mindenhol. Nagyon nagy dilemma volt nálunk is az 

elmúlt időszakban az, hogy bevezessük-e ezt a rendszert, hogy itt is a 60l-es kuka űrítési díja 

és a 120l-es kuka ürítési díja között mindössze 20% különbség legyen, vagy pedig továbbra is 

fenntartsuk a mostanit, hogy marad a 60l-es kuka fele árban a 120l-es kukáénak. Most úgy 

tűnik, hogy esetleg, - és akkor ezt örömmel mondom, hogy – az a döntés, hogy maradni fog ez 

a rendszer. Megmondom őszintén, ez nagyon nehéz, és nagyon – számomra is konfliktusokkal 

teli küzdelemnek az eredménye, - hogy ez maradhatott. Ugye a pesti központhoz tartozunk, a 

Saubermachernak nem csak Esztergomban van  telepe, hanem, - most már csak azt sem 

mondhatom, hogy az országban tíz telephellyel rendelkezik, mert van olyan telephely, ahova 

további több al-telephely is tartozik, - úgyhogy most már közel, inkább azt mondom, hogy 15-

20 között van az a szám, ahol szolgáltatunk, mint telephely, ez lakosságszámban jóval 

nagyobbat jelent, csak az esztergomi telephelyhez 20 település tartozik például. És az összes 

telephely közül egyedül Esztergomnál maradt meg ez a rendszer, hogy a 60l fele a 120l-nek. 

És nagyon bízom benne, hogy ezt a rendszert mi fenn tudjuk tartani a szolgáltatásunk végső 

idejéig, vagy legalábbis nem is a szolgáltatásunknak, de ennek a szerződéses típusnak a 

végéig, ami 2012-ben fog lezárulni.  

Kara Béla: Én a háromszorosát fizettem, nem tudom osztani azt a véleményt, hogy a 20 l, 

meg a 60 l az ugyan annyi. Csak 60 és 120 l van, de 20 l nem lesz? Nem is tervezik? A másik 

az, hogy felmondható-e a szerződés? 

 Kifferné Héder Andrea: Az edényekre vonatkozóan szintén a jogszabályok határozzák meg 

azt, hogy mekkora az az edényméret, ami a legkisebb. A szabvány edények közül a 60 l-es az, 

ami a legkisebb űrméretet jelenti, ezért 60 l-es a legkisebb, és ez megint csak nem rajtunk 

múlik. Az, hogy kinek mennyi hulladéka keletkezik, gondolom, hogy nagymértékben 

meghatározzák az egyéni fogyasztói szokások, illetve az, hogy a keletkező hulladéknak mi 

lesz a további sorsa. Tudom, hogy nagyon sokan elhordják a szelektív gyűjtőszigetekre, ezt 

tapasztaljuk is, bár a másik megdöbbentő adat, hogy ebben az évben valamelyest csökkent a 

szelektív szigetekről begyűjtött hulladék mennyisége is az előző évihez képest. Érdekes, és 

elgondolkodtató. Nagyon sok helyen mondják azt, és mi is tapasztaljuk, hogy az a válasz, 

hogy én mindent eltüzelek. Na most ez a hulladék elhelyezésnek nem egy legális módja, az, 

hogy akkor a kazánban mindenféle hulladékot eltüzelek, mivel hogy abból az égéstermékek 

olyanok, amik a környezetre esetlegesen, és saját egészségünkre is veszélyt jelentenek. 

Nagyon sokan ennek nincsenek tudatában, de őszintén szólva én nem szeretném a 

gyerekeimet olyan településen felnevelni, ahol az egyéni kályhákban a PET palacktól kezdve 

a nejlonzacskón át a festékkel nyomott újságpapírig mindent eltüzelnek, és azt a levegőt 

szívják, és oda kiengedni a gyerekeket sétálni. Tehát én azt mondom, hogy lehet, hogy önök 

úgy érzik, hogy nem kapnak ezért a szolgáltatásért semmit, lehet, hogy azt mondják, hogy 

drága is a szolgáltatás, de ha egy kicsit körül tetszenek nézni, akár szolgáltatás díjában 

máshol, akár összevetjük más szolgáltatók díjaival, nézzünk csak egy gázszámlát, vagy egy 

villanyszámlát, akkor a hulladék szállítás díja azt hiszem, hogy messze elmarad valamennyi 

szolgáltató díjától. És ezért fenn kell tartani egy olyan hulladéklerakót például, ahol 

meteorológiai állomást kell például üzemeltetni, nagyon sok településen nincs is 

meteorológiai állomás, nem hiszem, hogy itt a környékben is Esztergomon kívül lenne 

máshol. És az hogy ezt egyszer létre kellett hozni, másodsorban nem azért kell létrehozni, 

hogy legyen, hanem a felügyelőségnek ebből adatokat kell szolgáltatni. Tehát külön embert 

kell csak azért alkalmazni, hogy az ilyen hatósági kötelezettségeknek eleget tudjunk tenni. Ez 
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azért borzasztó sok költséggel jár. Talajvíz figyelő kutakat kell étesíteni, és pluszban kellett 

létesíteni a jogszabályok változása miatt, ami szintén azt jelenti, hogy akkreditált 

laboratóriummal kell rendszeresen az onnan nyert vízmintákat bevizsgáltatni. Tehát ez már 

nem olyan lerakó, mint ami itt a környéken nagyon sok helyen a falu szélén volt, hogy volt 

egy gödör, és akkor azt gyorsan feltöltjük, nem kerül semmibe. 30 éves utógondozásról is 

gondoskodni kell egy hulladéklerakónál, ami azt jelent, hogy az őrzéséről gondoskodni kell, 

ugyan úgy körbekeríteni, és ezeknek a meteorológiai adatoknak illetve a talajvíz figyelő 

kutaknak az adatait továbbra is a felügyelőségek rendelkezésére kell bocsátani. Tehát 

továbbra is, - be fog zárni a lerakó, de még 30 évig kell azért embereket foglalkoztatni, hogy a 

kötelezettségnek eleget tudjunk tenni. Amellett a géppark fenntartása is borzasztó nagy 

költséget jelent. Most a személyautónál is tudjuk, hogy mondjuk mennyibe kerül annál egy 

téli guminak a megvétele, vagy hogyha esetleg valaki összekoccan, vagy az említett 

lámpacsere mennyibe kerül, most azt mondom, hogy ez hatványozódik egy kukás autón, ha 

hasonló költségek merültek fel, vagy hasonló szerelési igények merülnek fel.  

A szerződés nem mondható fel, nem bontható fel, mert kötelező közszolgáltatás, tehát szintén 

a jogszabályok szabályozzák ennek a meglétét, és teszik kötelezővé a lakosok számára. Tehát 

hogy önnek kötelező igénybe venni, úgy nekünk kötelező hetente megjelenni.  

Kara Béla: Tehát akkor a monopolhelyzettel visszaélhet, mert nem olcsó ez a szolgáltatás. 

Tehát én mondom, hogy nagyon keveset visznek el, és ezt úgy érzem, hogy nem veszteséggel 

dolgoznak.  

Kifferné Héder Andrea: 7% nyereséggel dolgozunk, teljesen publikus, nyílt adat, 7% 

nyereséggel dolgozunk. Most lehet vitatkozni ezen a 7%-on, hogy ez sok vagy kevés. Ha arra 

gondolnak, hogy ha elmennek a bankba, és van megtakarított pénzük, 3-7% kamatra tudják 

betenni, akkor az év elején még azt hiszem, hogy ilyen 10%-os vagy 11%-os kamatok is 

voltak. Hát, ha az a haszonmennyiség, vagy nyereségmennyiség kevesebb, mint a banki 

kamat, akkor gondolom ön is azt mondaná, nem tenné a pénzét olyan vállalkozásba, ami nem 

hoz annyit, mint hogyha bankba teszi a pénzét, és még dolgozzon is érte. Tehát ez a 7% ez 

körülbelül az a mennyiség, ami úgy a banki kamatok körül mozog.  

Gaál Lajos: Köszönöm szépen, és akkor én hadd tegyem hozzá, azt, hogy a képviselőtestület 

megalakulása óta azon dolgozik, hogy az összes olyan helyzetet feloldja, ahol ki vagyunk 

szolgáltatva a szolgáltatóknak. Hát meg kell, hogy mondjam, hogy itt felmerült az még 

korábban, hogy menjünk át Esztergomhoz. Mennyi volt most Esztergomban az emelés?  

Kifferné Héder Andrea: Esztergomban 3,30 Ft kerekítve a hulladékszállítás díja, én magam 

is Esztergomban lakom, nekem 7,20 Ft-ra jön ki a szállítás.  

Gaál Lajos: Nincs olyan szolgáltató, akivel tudnánk szerződést kötni kedvezőbb helyzetben. 

De sajnos ez vonatkozik az EON-ra is hivatalos szinten, ez vonatkozik a gázra is. Annyira 

nagy szolgáltatók vannak körülöttünk már, hogy ilyen szempontból az önkormányzat, - főleg 

egy ilyen kis önkormányzat – nem sokat tud tenni.  

Simonek Antal: Olvastam a 24 órában a cikketeket, ami Kesztölcről szólt, abban felmerült 

pár kérdés. Szeretném, hogyha nem bántó jelleggel, de adnátok egy kis tájékoztatást a 

lakosság részére, hogy mit takarnak ezek a dolgok. Például olyan, hogy a nagyberuházás 

Lencsehegyen, mit takar ez, vagy mit fog takarni. Majd elmondod sorban, ha majd válaszolsz. 

Aztán a múzeumról: hogy fog alakulni, miként, hogy nyertetek pénzt, vagy hogy mi várható. 

Akkor a vállalkozói terület, ugye, hogy környező falukban, Csév, Leányvár, kiderült már, 

ezelőtt 10 évvel, 15 évvel ezelőtt csinálnak olyan területeket, ahol a magánzók, vállalkozók 

tudtak üzemet létesíteni és tudtak a falunak pénzt termelni, hogy ezzel mi van? Akkor 

újítások. Kesztölcön láttam, hogy egy újfajta módszert alkalmaztok. Zúzalék kővel takarjátok 

be a gödröket. De énszerintem ez veszélyes, mert pattog ki a kő, kocsi megy, lehet üvegtörés, 

lehet baleset. Csak ez a baráti véleményem. Akkor látom, itt a helyi múzeum elég züllött 

állapotban van, látom, hogy szállítás vagy költözés előtt áll, vagy nem tudom, hogyan van, de 
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annak az udvara is elég gagyiul néz ki. Főúton van. Pedig azt lehetne valahogyan úgy, ha más 

nem akkor megbeszélni társadalmi munkában, de valami közösség alapján megoldani, 

megbeszélni, hogyan lehetne megoldani? Akkor van olyan is, hogy például egyes utakat 

nehéz megközelíteni. Gondolok itt például a régi iskolánál, ami megy fel az iskola útra az út, 

fönt ott a Gaálék  előtt. Kocsival, nagy autóval, alacsonyabb autóval nem is tudsz behajtani 

oda, mert nem bírsz felmenni oda az útra.  

Makovics Zoltán: Most lett megcsinálva. 

Simonek Antal: Igen? Akkor meg kell nézni. Az egyik. Akkor ott a templomhoz, ha mész 

föl, ott is elég kacifántos, az árok, az is elég mély, ott is nehéz felmenni alacsonyabb autóval 

például. Akkor kérdezném azt is, röviden, hogy ide hordták Kesztölcre több helyre is a 

törmeléket. Építési törmelékre gondolok. A Bokit telehordták, nem csak azzal, abban volt 

hűtőszekrény, ágy, mit tudom én mi, atyaisten is voltak ott.  

Gaál Lajos: Jó, köszönöm! Megpróbálok sorba menni, ahogyan volt. Tehát először is 

elnézést kérek a képviselő testület nevében, mert ennek a 80%-át megörököltük. Írtam is a 

tájékoztatóban, hogy bármennyire is szeretnénk ezt az útfelújítást meg a többit meggyorsítani, 

ennek nagyon egyszerű oka van. Nincs pénzünk. Na most, hogy miért kátyúzunk, - akkor itt 

hozzáfűzöm az egyiket, - ilyen módon? Én szerintem még mindig egyszerűbb, nem a 

murvával kátyúztunk, hanem meddővel, agyagos meddővel. Valahol azért előfordul benne kő 

természetesen. Májusban beadtuk a TEUT pályázatunkat, amit meghirdetek idén. Nyertünk is, 

de csak jövőre valósul meg. Abban meg értelmet nem látok, hogy most idén kifizetünk akár 

hidegaszfaltra is egy csomó pénzt, ami csak egy évig jó sajnos, azt tapasztaltuk, utána jövő 

évben újra kezdhetjük a hidegaszfalttal a javítást. Egy szlovákiai cégtől kaptunk árajánlatot, 

akkor még nem volt náluk Euro. Nagyon kedvező volt. Aztán mire lett volna belőle valami, 

addigra bevezették az Euro-t, és onnantól kezdve már nem volt kedvező. És ez kapcsolódik a 

községet ölelő vállalkozási területtel. Sajnos egy nagy probléma van. A község körül jelentős 

önkormányzati terület nincs. Ezt így örököltük meg. Nagyon sajnálatos. Kifejtettem többször 

is, hogy amikor ezeket a területeket felosztották, akkor sok helyre jutott, de a falunak nem. Na 

most innentől kezdődően Leányvár a saját területét adta el, és megkötötte, hogy oda kell tenni 

ipari területet. Piliscsév saját területét adta el, és oda kellett tenni. Nekünk annyi volt, hogy 

megpróbáltunk úgy hozzájutni néminemű támogatáshoz, hogy minősített területet lehetett 

eladni, de nem mi adtuk el, tehát nem mi voltunk az eladók. Innentől kezdődően nem sok 

mindent tudtunk elérni. Sajnos nincs területünk. A lencsehegyi terület is barnamezős 

beruházásként szerepelne. Többen voltak itt már tárgyalni, még a gazdasági csőd előtt, volt itt 

szlovák, holland, meg más egyéb csoport, akik a Suzukinak szerettek volna beszállítói lenni, 

és ide terveztek Lencsehegyre egy fémmegmunkálást. Hát sajnos nem mi vagyunk a 

tulajdonosok, én mondtam, hogy örömmel vesszük, jöjjenek ide, nézzék meg, kiváló terület. 

A tulajdonos olyan árat kért érte, amire azt mondták, hogy köszönjük szépen, akkor inkább 

mégse kérjük. Tehát ezzel nem tudunk sem más beruházásokkal, sem ezzel túl sokat tenni, 

hiszen nincs olyan területünk, amire azt mondanánk, hogy idejön egy ilyen vállalkozás. 

Bányászati múzeum. 2007-ben meghirdették ezt a pályázatot, és én megtudtam, hogy Dorog 

pályázik, és a pályázatíró megsúgta, hogy Dorognak plusz pontot jelent, ha valaki még 

csatlakozik hozzá, akkor elsőként jelentkeztem a képviselő úrnál. Még ő sem tudta, hogy én 

plusz pontot fogok neki jelenteni, mert abban a pillanatban felhívta a pályázatírót, és 

megkérdezte, hogy milyen munka ez, hogy ő kiadja a dolgait. És akkor mondtam neki, hogy 

ez plusz pontot fog jelenteni neki, akkor így elfogadott bennünket, és kialakítottunk egy 

hármas koncepciót. Hol kezdődött? Hol volt a központ, és hol fejeződött be a  bányászkodás a 

medencében. És erre építve pályáztattuk meg a kisiskolát, ugyanis van egy olyan 

kultúrtörténeti műemlékünk, amit nem szeretnénk eladni, viszont csak azért rákölteni, hogy 

maradjon meg, olyannak, amilyen, azért arra már nem vagyunk elég gazdagok. Ha pályázati 

úton fel tudjuk újítani, lehet ebből egy helytörténeti és bányászati gyűjtemény kiállító terem, 
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és interaktív foglalkoztató. Ami azt jelenti, hogy egyik oldalról átköltözik, és itt 

összekapcsolódunk a falu múzeumnak a szobájában kialakított helytörténeti gyűjtemény és a 

bányászok által összegyűjtött és felajánlott bányászati eszközök, amik még nincsenek is bent 

nálunk. Ezeket szeretnénk mi a kiállító terembe elhelyezni, és a mellette lévő teremben pedig 

egy interaktív foglalkoztatót, ami azt jelenti, hogy digitalizálnánk az anyagokat, és a gyerekek 

számítógép segítségével kaphatnának választ különböző kérdésekre. Lehetne órákat tartani, 

kirándulócsoportoknak előadást, akár a bányászati munkával kapcsolatban. Itt segítséget 

ajánlottak fel a csolnokiak is, a dorogiak is. Legutóbbi információm az volt, hogy még 

egyszer beadta Dorog ezt a pályázatot, és a régiós tájékoztatás alapján van esély. Hát ugye 

erre azt mondjuk, hogy a remény hal meg utoljára. Tehát ide ezt a megoldást szeretnénk, és 

ezzel elérnénk azt is, hogy a falunak a tájháza tényleg tájház szerepet töltene be, mert jelen 

pillanatban a konyha az tájház, ahol a tisztaszobának kéne lenni, az pedig helytörténeti 

gyűjtemény. Mi azt szeretnénk, hogy amikor még vannak olyan bútorok, amiket még 

használtak, és élnek olyan idősek, akik tudják ezt még mondani, hogy milyenre kell 

berendezni egy tájházat, Kesztölcön. Mert azt tudjuk, hogy milyen egy tájház általában azt 

tudjuk, de milyen Kesztölcön? Addig kell ezt meglépni, és bízunk benne, hogy megoldható. 

Közel egy évig tartott az önkormányzatnak, hogy ezt úgy tudja elindítani, hogy a közös udvart 

megszüntettük. Ez egy évünkbe került. Hogy a hátsó úton, felajánlottunk a hátsó területünkön 

egy szolgalmi utat, amivel a másik két ingatlan is megközelíthető, ezáltal zárható lett az 

udvar, és ekkor tudtuk elkezdeni igaz, csak kis kapacitással ennek a rendbetételét. Elhordtunk 

onnan sok mindent. Hát sajnos egyik képviselőnk, Kochnyák Sanyi végzi egyedül ezt a 

munkát, mert nem merünk túl sok embert odahívni, mert van ott még gyűjtött anyag, amit 

még nem szeretnénk, hogyha lába kelne.  

Gaálné Kara Valéria: Kiegészítésként annyit, nem tudjuk, hogy mi az, amit selejtezhetünk, 

és mi az, amit nem. Ehhez szakértőkre van szükségünk, és azt hiszem, hogy ez is kicsit lassan 

megy. Az udvaron is rengeteg olyan gyűjtött anyag van, amiből van több is, csak ki meri 

felvállalni azt, hogy ezt kihajítja, mert ez nem kell. Én azt hiszem, hogy tavasszal oldódik ez 

meg, tavaszra kapunk segítséget a Balassa múzeumtól.  

Gaál Lajos: Ígéret van Horváth igazgató úrtól, de felajánlotta segítségét a szentendrei 

múzeumnak a vezetője, Búzás úr is, meg Békéscsaba is. A lerakások. Igen, hát ez 

folyamatában van. Egy biztos, hogy van belőle bevétele a településnek, tehát a rekultivációval 

kapcsolatban fizettek be, tehát nem húztak mások hasznot ebből, ami a mi területünk. 

Sajnálattal veszem észre, hogy a volt törpés területén egy engedély nélküli lerakó és válogató 

indult el, amit már nem a mi hatáskörünkbe tartozik. Dorognak továbbítottuk ezt a feljegyzést, 

és Dorog pedig továbbította az Országos Környezetvédelmi Hatósághoz. Az idei évtől 

kezdődően a telephelyeket sem a községünk adja ki, hanem ez is bekerült az építési 

engedélyek után Dorogra. Volt egy olyan problémánk, hogy ezt az árkot megtakarítottuk, és 

hát meg hát korábban a pincék itt elkezdtek süllyedni, többször is jelezték még a régi testület 

idején is, hogy töltsük ezt a részt, mert a pontosan az önkormányzat tulajdonában lévő 

múzeum hátsó része, ami négyes, hármas tulajdonban van, utolsó rész, az elvált az épülettől 

az a kis fészer, megsüllyedt az egész. A mellette lévő második vagy harmadik szomszédban 

megsüllyedt a pince eleje, tehát mindenképpen el kellett kezdeni tölteni. Akkor kerestünk 

olyan szállítási vállalkozót, aki feltölti, de tiszta anyaggal, tehát nem hoz szemetet, 

kommunális hulladékot, és ugye igaz, hogy mi kértük a feltöltést, de ennek a feltöltésnek a 

fizetéseképpen én kértem, hogy akkor legalább a tűzoltószertár melletti lépcsőt aszfaltozzák 

le. Tehát ezt megtették, ugyanakkor megtakarítottuk itt hátul, rendbejött, reményeim szerint 

most már fásítani fogjuk, és szépen kialakul. A másik oldalon viszont pontosan a betakarítás 

szabályozása után kerestek mag a lakók, hogy ugye nagyobb víz jön mostanában lefelé, és 

hirtelen jön a víz, tehát nem úgy van, ahogy eddig volt, hogy elosztva, szépen, hirtelen 

lezúdul az eső, tapasztaljuk többször is, és bizony az árokban megkezdte a kertek végét. Az 
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öblözet nekiment a partoldalnak, Hertlik Miklóséknál süllyedt a disznóól, szó szerint így van, 

elnézést. Aztán az előtte lévő kertnek is a vége csúszott lefelé. Megint abba a helyzetbe 

kerültünk, hogy kerestünk egy olyan vállalkozót, aki olyan anyaggal tölti fel, amit egy cég 

hord ide, és tudunk ellenőrizni, és nem lesz benne semmiféle büdös szemét, meg semmi más 

ilyesmi más egyéb. Igyekeztünk, és megtaláltuk ezt a vállalkozót. Az sajnálatos dolog, hogy 

sokan úgy gondolják, hogy le lehet rakni. Egy biztos, hogy csak tiszt anyagot szabad oda 

letenni, hiszen ha meg szeretnénk mi nyitni egy építési törmelék lerakót, ami már itt az előbb 

hallottuk, annak igen kemény követelményei vannak, tehát nem tudnánk megtenni. Viszont 

nekünk azt a részt mindenképpen be kell temetnünk, hogy megóvjuk a lakóházak mögötti 

területet. Tehát igyekszünk kézben tartani. Itt elmondom még el, hogy a külterületeink 

védelmében egy mezőőrt alkalmaz az Önkormányzat, ahogy az újságban is olvastátok, és a 

belterületi rend fenntartására pedig egy közterület felügyelőt. Ő egyben vállalja a polgárőrség 

vezetését, szervezését is. Tehát ilyen irányba is – ezt csak kiegészítésképp – szeretnénk 

tovább lépni. A közterületfelügyelőt három település alkalmazza, így a költségek is 

megoszlanak. 40 -, 40 - és 20%.  

Simonek Antal: Volna még egy, hogy Kesztölc profitálhat abból, hogy akartatok csinálni 

vagy terveztetek csinálni egy tanösvényt, tehát és abból valami Leader pénzt szerezni ahhoz. 

Hogy áll ez a tanösvény kialakítás, és hogyan fog kapcsolódni Kesztölcnek a fejlődéséhez? 

Akkor ugye beszélgettünk itt annak idején, hogy ezek által turizmust akartok fejleszteni, 

borturizmusról van szó itt, meg miegymásról. Van fönt lovarda, Kalstromban telkeket lehetne 

kihasználni sok mindenre. De itt a kilencvenes évekre kell visszatérni. Itt vannak olyanok, 

gondolom, akik voltak annak idején ’90-től ’94-ig képviselők. Sajnos azok a képviselők és az 

a testület, aki akkor volt, olyanoknak adtak földet, azok kerültek földhöz, eladták Klastromot 

például magánterületnek, egyházi földet eladtak magánkézbe, eladták a tavat, eladtak sok 

mindent, úgyhogy most rajtuk legyen, nem akarok bántani senkit, nem akarok neveket 

mondani, de sajnos ugye ők hozták Kesztölcöt ilyen nehéz helyzetbe. Sokkal másképp lehetett 

volna Kesztölcön kialakítani az ipari dolgokat is, a hozzáférhetést, a Klastromot is lehetett 

volna valahogy másképp kialakítani, úgyhogy erről egy pár szót légy szíves, Lajos. 

Gaál Lajos: Jó. Hát megyek sorba akkor megint. Tanösvény. Szerettünk volna rá pénzt, 

támogatást. A Leader az nem tudom, hogy mennyire köztudomású, hát jelen pillanatban nem 

a legjobban áll a Leader szénája. Nem vettettük el a tanösvényt, egy picikét módosítottuk, és a 

kesztölci egyesülettel, illetve annak a témafelelősével, Sasvári Zolival dolgozunk rajta. A 

lombhullás után kijelöljük azt a turistautat, amelyet szeretnénk kialakítani körbe a falu körül, 

és hát ez megy tovább a maga útján. Többen üdvözölték, hogy lesz egy olyan lehetőség, hogy 

akár a buszmegállótól felmenni a keresztig, akár úgy, hogy ne kelljen itt bemászni a faluba, 

vagy akár a hátsó úton felmenni a focipályáig, vagy onnan tovább Klastromba, vagy a pincék 

előtt elsétálni. Bízunk benne, hogy visszajön a pincetulajdonosoknak az a régi tulajdonsága, 

ami volt, - én még emlékszem, amikor idekerültem ’73-ban, - akkor nem mertem végigmenni 

a hátsó úton gyerekekkel, mert biztos, hogy a tíz pince odúból tíz helyre kellett volna 

bemennem. Na, most ugye hogy néz ki, hogy egy pedagógus a tízedik pincénél már alig bírja 

kimondani a nevét? Így mindig az alsó úton közlekedtünk, de meg kell, hogy mondjam, hogy 

jól esett az, hogy amikor meglátnak, gyere be csak egy pohár borra. Hát egyszer beleugrottam 

azért, de hát ugye eleve nem egy pohár bor, nem egy pince.  Tehát ezt szeretnénk a turizmus 

fellendítéséhez. Persze ehhez megint csak kevesen vagyunk, Mi nem mondhatjuk azt, hogy 

na, most a turizmus lendüljön fel, és akkor fellendül. A borturizmussal kapcsolatban annyit, 

hogy az Esztergomi régión az Ister-Granum régión belül ténylegesen megalakult a borút. Még 

nincs ugyan propagálva, de a mostani felújítandó Prímás pincében lesz az információs 

központ, és ez az információs központ már rendelkezik majd a kesztölci elérhetőségekkel, 

kesztölci programokkal, és kiajánlja az érkező turistáknak. Itt egy újabb csoport jött létre, még 

jelen pillanatban csak szándék jelleggel. Pilismarót, Esztergom, Tát, Kesztölc, és lehet, hogy 
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így még Dömös is, egy turisztikai desztinációs menedzsmentet hozunk létre, ami azt jeleni, 

hogy még hatékonyabban támogatni ennek az öt településnek a rendezvényeit. Akár úgy is, 

hogy az esztergomi rendezvényeken ismertetnék az kesztölci rendezvényeket, az esztergomi 

kiadványokban megjelenik mindig az aktuális kesztölci kiadvány. Azért mondom mindig 

Esztergomot, mert az a legnagyobb ebben az ötös csoportban. Persze természetesen Táton is 

fogják propagálni meg Dömösön is, meg Maróton is, de az mégsem akkora, mint egy nagyobb 

város, Esztergom. Tehát így tervezzük ezt a turizmus fellendítését, a borturizmus már el is 

indult. Hát hogy mi történt a faluban, hát elnézést ezzel én nem tudok, nem is szeretnék ezzel 

foglalkozni. Ez egy lefutott dolog,  

Simonek Antal: Tények, Lajos, tények, tények. 

Gaál Lajos: Igen, természetesen igazad van, de ezen már mi nem tudunk változtatni. Volt, 

aki ezt megpróbálta még annak idején, mikor még nem járt le az elévülése, megpróbálta 

végigvinni, nem sikerült neki. Sajnos el kell fogadnunk. Most már azon kell dolgoznunk, azon 

kell gondolkodnunk, hogy hogyan tudjuk ezt tovább vinni, és milyen új megoldásokat 

keresünk. és én, aki nem tudná, azért had mondjam, azt, hogy a Tóni tényleg nem kötözködni 

akar, mert rengeteget számíthatunk az általa vezetett körnek a tevékenységére. Például az 

egyik közterületünket ők vették gondnokság alá, és takarítják, nyírják, rendbe tartják. Ha már 

itt tartunk, akkor egy másik fiatalokból álló szervezet, a „Gugolósok”,  azok pedig a Hársfa 

környékét tartják rendbe és teszik mindenki számára használható területté. Azt hiszem más 

nem volt, de szólj, hogyha kihagytam valamit! Mindenképp szeretnénk a falut a turizmus 

irányába elvinni, olyan módon, hogy reklámozzuk, és folyamatban van, hát már régi téma 

testületi ülésen, hogy vállalta egy térképész az elkészítést, kaptunk egy mintát a falu 

térképből. A minta megvan, megvannak a területek, most már kérem tőlük, hogy illene 

elkészíteni azt a térképet is. Már szerintem csak tavasszal fogom kitenni, hogy ne legyen 

kitéve a téli időjárás viszontagságainak.  

Simonek Antal: A téllel kapcsolatban, fog jönni tél állítólag, mert most még jó idő van, de 

fog jönni a tél, ömlik a hó. Hogyan próbáltok felkészülni erre? Iskola előtti szakasz, egy pár 

olyan rész van, ahol szűk az út, homokot ledobni, hogy hozzá lehessen nyúlni, ha kell. A 

falunak a kiskocsija az igénybe van véve ilyenkor. Szerencsétlen embereket szidják, Pedig 

egyesek még a saját házuk előtt sem akarják elsöpörni a havat, tisztelet a kivételnek, nem 

akarok senkit bántani, de van olyan, pont az kiabál a legjobban, akinek a háza előtt a hó 

méteres, nem lapátolja el, de kiabál, hogy az utcát nem takarítják le. Klastromba is fel kell 

járni, utakat is le kéne rendezni. Nem tudom lehetne-e normálisan, előre felkészülve, - tudom, 

az anyagi forrás is kevés. 

Gaál Lajos: Be van készítve minden évben a szóróanyagunk is, a sajátunk is.  

Simonek Antal: De volt olyan, de ne felejtsd el, hogy éjjelig nem volt az út sózva sehol. 

Ilyen is volt. 

Gaál Lajos: Az elég merész állítás, hogy sehol. Olyan volt, hogy elkezdett délelőtt esni az 

ónos eső, és nem tudtunk mozdulni mi sem, de nem tudott mozdulni a sószóró kocsi sem, nem 

beszélve arról, hogy 2010-től tilos lesz sóval szórni. Na most, ha kirakjuk a szóróanyagot akár 

hova, nem tudom, hova gondoltad, de egy: megázik, megfagy, értelmetlen dolog, nem lehet 

használni. Csak zárt területen lehet tárolni. A második, ha leszűkítjük azt a területet, ott pont a 

kisiskolánál, akkor gond van. A mi kocsink, amikor probléma van, mindjárt időben indul, aki 

tud jönni, időben indul. Mikor a Szivek Péterék vállalták, helybéli kotrás volt, hál’ istennek 

nem volt ónos eső. Egyébként pedig, ha egy ónos eső bejön, akkor nem  Kesztölc a maga 280 

milliós költségvetésével tehetetlen, hanem a milliárdos költségvetésű városokat meg lehet 

nézni a tévéhíradóban, ugyan olyan tehetetlenek, mert az ónos eső nem válogat. Arról, hogy 

nem készülünk rá, ez nem igaz, mert minden évben be van hozva a szóróanyagunk, elő van 

készítve a szerződés. Az az igazi, amikor helyi vállalkozó van, de nem éri meg vállalkozni, 

meg  nem igen akarnak jelentkezni. Tehát erre mindenképpen azt tudom mondani, hogy 
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készülünk mi a szórásra. A lakosság meg nem igen szórja, tisztítja a járdákat.  Az idősebb 

generáció jobb gazdaként mutatkozik ezen a területen, de tegyük hozzá azt, hogy a fiatalok 

korán elmennek dolgozni, tehát itt ilyen probléma is van. De én úgy érzem, hogy az ónos elő 

kivételével uraltuk a helyzetet.  

Zaj János: Vannak akik kint hagyják az autójukat, parkolnak vele, nem tudnak elmenni a 

szóró kocsik. Például a ti utcátokban is, két szélén meredek úton, kint állnak a kocsik, nem 

tudunk ellavírozni, nem tudunk szórni. Mert, ha rászórod a sót, akkor ott a probléma, 

kiabálnak, veszekednek veled.  

Simonek Antal: Én nem akarok kötözködni veled, mert nem érdemes, de voltak tavaly olyan 

esetek, mikor nem volt jól megoldva a dolog. 

Gaál Lajos: Jó, azt kérném, hogy ezt most már ne vegyük elő, ezen már túlmentünk, 

természetesen igyekszünk megoldani ezt a feladatot is,  

Sós Andrásné: Én, mint angol szakos tanárnő szeretnék most pár mondatot mondani. Hát 

turizmusról volt szó, és én úgy gondolom, hogy csodálatos dolgok lehetnek, ha a kesztölci 

gyerekek például külföldi turistával is tudtak volna tárgyalni.  Mert itt szerintem csodálatos 

faluról van szó, és rengeteg külföldi dolgoznak itt környéken. Például nekem is vannak japán 

tanítványaim. De sajnos nem nagyon tudnak idejönni, és kommunikálni angolul. Hát nagyon 

szívesen meghallgattam a Szlovák kisebbségi Önkormányzatnak vezető beszámolóját szlovák 

nyelvről. De, de mindenki tudja, hogy nem szlovák nyelv világnyelv. És sajnos nagyon 

szomorú statisztika van ebből az országban. 2004-ben 80%-a a lakosságnak nem beszélt 

idegen nyelvet.  

Gaál Lajos: Elnézést kérek, a témához szigorúan, jó? Tehát a testület tevékenysége, és a falu 

élete. 

Sós Andrásné: Öt év alatt csak 6%-kal többen beszéltek idegen nyelveket. Kérdésem 

következő: mit szeretne Önkormányzat és iskola megtenni ezért, hogy angol nyelvoktatást 

kiemelné.  

Gaál Lajos: No, én úgy tudom, hogy az iskolának van egy programja, van egy vezetője, ami 

szerint dolgozik, van egy előírása.  

Sós Andrásné: Szerintem tőle kérdezd meg, mert ő itt van ő is, képviselő, mert én úgy 

tudom, hogy szlovák nyelvet sikerült kettő csoportra bontani, hogy két osztályban most nem 

négy órában, nyolc órában. 

Gaál Lajos: Na, most elnézést kérek még egyszer, nem szeretném, hogyha itt ebből 

személyes jellegű probléma lenne. 

Sós Andrásné: Nem, személyes, nem, nem most nem! 

Gaál Lajos: A szlovák, mint ahogy a község része, maradjon meg úgy, ahogyan volt, a 

kérdés az volt, hogy mit tehet az iskola.  

Gaálné Kara Valéria: Bocsánat, nem nyolc órában megy, hanem nem szakrendszerű 

oktatásban négy óra szlovák óra úgy oszlik meg, hogy két órát a szakos nevelő tart, és két órát 

nem felső szakos nevelő tart. Ez azt jelenti, hogy az alatt a két óra alatt, amikor a szakos 

nevelővel vannak azok, a gyerekek, és nem csoportbontás van, hanem kétnevelős, azalatt 

előkészíti őket a nyelvvizsgára, és személy szerint én a gyerekekkel fejlesztést végzek. Ez 

nem szakrendszerű oktatásban azt jelenti, hogy olvasás, írás, fejlesztés történik ezeken az 

órákon, és nem nyolc óra.  Négy óra az egyik osztályban, négy óra a másik, illetve kettő a 

nyelvvizsgára előkészítés, és két óra pedig azoknak gyerekeknek, akik nem szándékoznak a 

szlovák nyelvvel foglalkozni a későbbiekben. Egy minimális szintet szeretnének tudni, de 

gondjuk van az olvasással, illetve vannak, akiknek gondjuk van az olvasással, és vannak, akik 

nem szeretnének vele foglalkozni. Ez a két óra arra fordítódik. 

Gaál Lajos: Köszönöm szépen. Az igazgatónőt megkérem, hogy válaszoljon … elnézést, 

most tartsuk be, … de akkor elnézést kérek még egyszer, mondom, hogy légy szíves, és 

hallgasd végig, és utána majd szót kapsz.  
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Sós Andrásné: Persze, persze. 

Tordáné Petrik Etelka: A Valika a nagy részét összefoglalta, miért is tanítunk a kialakított 

rend szerint. Nyílván azért, hogy egy magasabb színvonalon tudjuk tanítani az oktatást, a 

szlovák nyelv oktatását, és elérjünk egy kis eredményt, hogy szlovákból egy alapfokú 

nyelvvizsgát tudjanak letenni a diákok. Ezt azért vezettük be ezt a nem szakrendszerű keretén 

belül szeretnénk a szlovák nyelvet nyilván még jobban fejleszteni, hogy ez a kultúra, ez a 

hagyomány megmaradjon. Ez egy nemzetiségi iskola, ezért fontosnak tartom, hogy a szlovák 

nyelvet megőrizzük, és ilyen szinten szeretnénk a gyerekeket ösztönözni,  arra, hogy 

szlovákból nyelvvizsgát tudjanak a tenni azok a tanulók, akik jó képességűek, tehát szlovák 

nyelvből nyolcadik év végére nyelvvizsgát tudjanak tenni. 

Sós Andrásné: Csodálatos dolog! Gratulálok! De kérdésem a következő: az angol nyelvvel 

milyen szándékok, milyen tervek vannak? Igazgatónőtől kérdezem, képviselőtől.  

Tordáné Petrik Etelka: Remélem, hogy sikerült egy olyan kolléganőt találnunk most, fiatal, 

agilis, és hosszútávra tervezünk vele. Ha ő is most beépül a mi kis tantestületünkbe, a 

gyerekek megszeretik, nyilván az angol nyelvet is olyan szinten tudják majd tanulni, és 

felmenő rendszerben szeretném ott is elérni, hogy nyolcadik év végére azok a diákok, akiknek 

jó nyelvérzékük van, jó képességűek, ők is egy nyelvvizsgára tudjanak jelentkezni.  

Sós Andrásné: Akkor lesz csoportbontás, vagy olyasmi? 

Gaál Lajos: A csoportbontás az már annyira szakmai és költségvetési ügyet érintő dolog, 

hogy én nem hiszem, hogy egy közmeghallgatáson kellene, az általános iskolai 

csoportbontásokat megtárgyalni. 

Sós Andrásné: Rendben van, rendben van. Lezárom az ügyet. 

Gaál Lajos: Én azt szeretném, hogy mondjad el, hogy mi az, amire választ szeretnél kapni a 

testülettől. 

Sós Andrásné: Köszönöm szépen, köszönöm szépen, ennek örülök. A lényeg a következő: 

szeptember elején már régen nem utaztam reggel 6:40-es busszal, szeptember elején meg 

látom, hogy három busz indul. Kettő busz indul Dorogra, és egy busz Esztergomba. És 

ezekben a buszokban 75%-ban gyerekek ülnek. Rengeteg kisgyerek. Alsó, 6-tól 14 éves korig 

elutazik innen. Ezért. Miért kell nekünk Esztergomnak és Dorognak csinálni üzletet? Miért 

nem lehet ezeket a gyerekeket itt megtartani?  

Gaál Lajos: Jó, köszönöm szépen, hogy ennyire aggódsz a kesztölci gyerekek miatt. A 

beszámolómban elmondtam, és megköszöntem a pedagógusoknak azon törekvését, amivel 

szeretnék elérni azt, hogy egyre több gyerek maradjon az iskolában. Ezért szerveznek külön 

programokat, ezért próbálunk több nyelvet oktatni, és ennek a szellemében dolgoznak az 

iskola pedagógusai. Én tudom, hogy honnan indul ki ez az egész, én nem szeretnék erre most 

kitérni, mert ez egy vita lenne belőle, és egy részét képezi az egész tevékenységnek. Van 

ennek az intézménynek egy elfogadott programja, van ennek az intézménynek egy elfogadott 

vezetője, aki ezt továbbviszi, és énszerintem ott volt a válasz, igenis az angol nyelvet 

szeretnénk tovább vinni.  

Sós Andrásné: Akkor van esély, hogy lesz csoportbontás, és lesz angol oktatás. 

Gaál Lajos: Elnézést, kérek, ne kezdjük a csoportbontással, mert ez már egy kicsit mélyebb 

annál, mint, amit egy falugyűlés. Én nagyon örülök neki, hogy ennyire aggódik a Sósné az 

iskola jövőjéért, és én köszönöm szépen, illetve az önkormányzatnak és az 

igazgatóasszonynak a kiegészítést. 

Kara József: Nagyon örülök annak, hogy a Major utca végén meg lesz csinálva az a kátyús 

rész. Ezzel kapcsolatban lenne egy olyan javaslat, vagy hozzászólás, vagy nem is tudom, 

Petivel már beszélgettük anno. Ugye most a héten eléggé esős idő volt, és az eső ugyan ott áll 

meg, ahol a kátyú volt. Arra gondoltam, hogy azt hiszem javaslat, hogy azt az oldalt, ott azon 

az oldalon lehetne valami medret csinálni, vagy amin elfolyik a víz.  
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Gaál Lajos: Na, akkor én mondom, hogy amikor elkészült a kátyúzás, még előtte már 

megterveztük a közmunkásokkal, hogy kiásnak egy levezetőt a patakmeder felé. Ugyanis 

ennek az egésznek egy oka van, nem folyik le az úttestről a víz. Ezt mindenki tudja, kátyúk 

ott keletkeznek, ahol megfagy a víz, felfagyás van, és vége. Tavaly a padkarendezésnél 

kértem egy bobcatet, hogy tolja le a víz útját az árok felé. Mondanom sem kell, nem a 

legmélyebb ponton tolta ki. A másik oldalon is kellett volna egyet ásni, illetve feltölteni a 

padka mellett. Azt is megmondom, ami kimaradt az egészből, hogy eddig ingyen kaptuk a 

kőbányától, csak fuvardíjat kellett fizetni a murvát, amivel a padkát javítottuk, hogy ne 

kerüljön pénzbe. Csakhogy ez a cég most odáig jutott, hogy egy feltárásnál kiment a 

bányaterületből, és mi ezt jelentettük a bányakapitányságnak. Többször kerestem már őket a 

múlt héten is meg a héten is, szerettem volna még anyagot kérni, de úgy látszik, most nem 

vagyunk náluk jó fekvésben, mert nem vették fel a telefont. Én nem adom fel, hiszen 

felajánlották a segítségüket. Tehát köszönöm, hogy észrevetted, figyeljük, igen, Petivel is 

beszélgettünk már róla, hogy ott le kell vinni a vizet. Nem csak ott, amikor nagy eső volt, 

akkor mentem végig a falun, és nézegettem azokat a helyeket, ahol a padkán megáll a víz, 

mert ott a tél, ha beköszönt, akkor ezekben lesz legrosszabb felfagyás.  

Kara József: Még egy, ugyan így úttal kapcsolatos. A Bánk Bán utca és a Csévi út sarkán 

van egy új lakó, és ő megtisztította az ő háza előtt a padkát, és körülbelül fél méterrel 

szélesebb lett az út. Megoldható-e esetleg az, hogy ha kell, vállalom én is, hogy 

összetoborzok valami emberkéket, hogy ezt a padkás dolgot megcsináljuk. Tényleg sokkal 

szebb így, hogy a padkán nincs fű, nincs föld, tehát így tényleg ennyivel szélesebb lett az út 

is. Most úgy néz ki, hogy annál a háznál egyedül van egy ilyen szép rész, és onnantól kezdve 

megint ugye benőtt fűvel, úgymond megszoktuk, de tényleg ennyivel szélesebb lett az út.  

Gaál Lajos: Jó! Jó, hát örülünk neki, hogyha a tulajdonosok ilyen munkát végeznek. Van 

még valami? Köszönöm, kinek van még? Akkor én még egyszer megköszönöm egyrészt a 

részvételt, másodszor pedig azoknak, akik eddig mellettünk álltak, és segítették a munkánkat, 

én kérem, hogy ezután sem feledkezzenek meg rólunk. Jóleső érzés az, hogy a faluban nagyon 

egyszerűen meg lehet mozgatni embereket, akár milyen munkára, legyen az a sporttól 

elindulva, egészen a Művelődési házon túl a kultúráért, a rendezvényeinkért. Azt mondta egy 

nagyon jó ismerősöm, a mostani főnök a Pálosoknál, beszélgettünk egy rendezvényen, és 

mondom neki, hogy mi bajunk van, hát ő is olyan sokat gondolkodott azon, hogy miért 

vannak ezek a rosszakarók, és utána rájött arra, és nekünk is tanácsolta, hogy tudod mit, ne 

azzal foglalkozz, aki bántani akar téged! Foglalkozzál azzal, aki segít. Hát én ezekkel a 

gondolatokkal zárnám be a mai közmeghallgatásunkat, hogy igenis köszönöm szépen, hogy 

segítettek, és azokkal törődjünk, akik segítik a munkánkat, akik meg akadályozni akarják, 

azokat meg hagyjuk, had végezzék az ellenoldali tevékenységet. Köszönöm szépen a 

figyelmet! 
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